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摘要摘要摘要摘要： 

半个世纪以来我国混凝土结构理论及规范从无到有，经历了从照搬、模仿到依据试验研究和工程实践自主编制的

过程。早期的《钢筋混凝土结构设计规范》（草案）和GBJ 21—66规范，基本引用、参照原苏联的规范；TJ 
10—74规范则采用安全系数法进行设计。30多年来混凝土结构设计规范国家标准管理组围绕规范修订，组织进行

了六批系统的试验研究，奠定了我国现代混凝土结构理论的基础，并成为规范修订的主要依据。GBJ 10—89规范

确定了我国混凝土结构设计规范的基本模式，GB 50010—2002及修订的新规范将从“构件分析”向“结构分

析” 过渡。本文简介了新版混凝土结构设计规范的修订原则及主要内容，并对今后混凝土结构试验及科研方向提

出了建议。 参6 
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Development of concrete structure theory and code

XU Youlin

China Academy of Building Research, Beijing 100013, China 

Abstract: 

In the last half century, the theory and code for the design of concrete structures in our country have 
evolved from initial copying or imitating others to the establishment of an independent code system 
based primarily on domestic research and construction practice. Earlier codes as ‘Code for design of 
reinforced concrete structures (draft)’ and GBJ 21—66 basically quote and imitate the codes of former 
Soviet Union. In the version of TJ 10—74, a global safety factor is implemented to guide the design. 

During the last 30 years, six coordinated experimental research have been executed, which 
significantly enriched the knowledge of modern concrete structures and laid a sound basis for 
developing codes and specifications. The code of GBJ 10—89 defined the basic system of the structure 
design codes in China. The code of GB 50010—2002 and the revised version can further improve the 

quality of concrete structure design. The revising principles and primary contents of new version of the 
‘Code for design of concrete structures’ are discussed in this paper, along with the suggestion for 

future direction of experimental and analytical research of concrete structures.6 Refs.In Chinese.
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